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  آیدین تبریزی
یك: ذهن و جاني كه با خبرهاي تلخ و تيره 
پرورده شده، از اين ذهن و جان، نه در مقام 
مخاطب و نه در مقام رسانه، نمي توان انتظار 
داش��ت كه به خبرهاي خوب به��ا دهد. در 
جهاني كه ما زندگ��ي مي كنيم، چه در مقام 
مصرف كننده خبر و چه در مقام توليدكننده 
خب��ر، چش��م مي چرخاني��م و مي گرديم و 
مي بينيم. اينطور نيس��ت كه خبر، خودش 
را به ما تحميل كند. اين ما هستيم كه خبر 
را صيد مي كنيم. م��ا در تور خبر نمي افتيم، 
اين خبر اس��ت كه در تور ما مي افتد. اين ما 
هستيم كه با نوع تربيتي كه ديده ايم ترجيح 
مي دهيم كدام خبرها را جلوي چش��م هاي 
خود روشن و كدام خبرها را خاموش كنيم. 
دور كدام خبرها خط بكشيم و آنها را نخوانيم 
و ناديده شان بگيريم و كدام خبرها را بولد و 

برجسته كنيم كه بيشتر ديده شوند. 
دو: اگ��ر ماهي��ان آب ه��اي ش��ور را از 
زيستگاهش��ان بيرون بياوريد و در آب هاي 
شيرين بيندازيد چه عكس العملي خواهند 
داش��ت؟ آنها ش��روع مي كنند به ناله و غر 
و ص��ادر كردن بياني��ه كه اينكه نش��د آب، 
ما را فري��ب ندهيد. اين آب نيس��ت. آنها از 
يك منظر حق دارند، چ��ون موجوديت آنها 
به آب ش��ور گره خورده اس��ت و نمي توانند 
در آب ش��يرين شنا و جس��ت و خيز كنند، 
بنابراين در آب هاي شيرين احساس خفگي 

مي كنند و بحران هويت سراغشان مي آيد. 
اين همان گرفتاري اس��ت كه رسانه هاي ما 
دارند. رسانه هاي ما مطابق عادت و ذائقه شان 
چسبيده اند به خبرهاي شور ، تلخ و تاريك. 
ما آنقدر در آب هاي شور و تلخِ خبرهاي تيره 
ش��نا كرده ايم كه اگر براي چند دقيقه ما را 
از متن آب هاي تلخ و ش��ور بكشند بيرون، 
كبود مي شويم و احساس مي كنيم كه نفس 
كم آورده ايم. اگر ما را در آب هاي شيرين - 
خبرهاي خوب- بيندازند، باورش نمي كنيم. 
مي گوييم كاسه اي زير اين نيم كاسه است. 
بدبينانه ب��ه آن خبر خوب ن��گاه مي كنيم و 
سعي مي كنيم كه از دل آن يك خبر منفي 
و تاريك و بد بيرون بكشيم. مثل يك ترشي 
ساز كه هر چه به دست او مي دهي او به اين 
ديد نگاه��ش مي كند كه چط��ور مي تواند 
آن را خرد كند و در س��ركه بيندازد و از آن 
ترشي بسازد. تقصيري هم نداريم چون ما را 
اينگونه تربيت كرده اند و ما خود را اينگونه بار 

آورده ايم كه خبر را تلخ و تاريك ببينيم. 
س�ه: بسياري از ما نه براي زندگي خود و نه 
براي زندگي ديگران نمي توانيم خبر خوب 
بس��ازيم، چرا؟ به خاطر اينك��ه روايت هاي 
ما از آنچ��ه مي بيني��م متأث��ر از بنيان هاي 

معرفتي م��ان اس��ت. اگ��ر 100 نف��ر را در 
معرض يك خبر واحد ق��رار دهيد در حالي 
كه آن 100 نفر بنيان هاي معرفتي و فكري 
متفاوتي دارند با 100 خبر گوناگون مواجه 
خواهيد ش��د. در واقع اين زاويه ديد ماست 
كه خبر را مي س��ازد، نه لزوماً آن چيزي كه 
در بيرون از ما روي داده است. اگر من واقعاً 
حال دروني ام آش��فته باشد و بدبين به همه 
چيز باشم وقتي در معرض بهترين اتفاقات 
هم قرار بگيرم تلاش خواهم كرد كه آن حال 
آشفته و نگاه بدبين خود را  روي آن بهترين 
اتفاقات هم بپاش��م و آنها را به رنگي درآورم 

كه خودم مي خواهم. 
چه�ار: ديده اي��د بعضي ه��ا را ك��ه چطور 
خبرسازي مي كنند؟ چند بار در اين كشور 
خبر مرگ فلان هنرمندي ك��ه هنوز نفس 
مي كش��د و در قيد حيات است منتشر شده 
است؟ چه كس��اني با چه جان هايي و با چه 
طرز تفكر و نگاهي اين خبرهاي جعلي مرگ 
را منتشر مي كنند؟ چرا آنها از مرگ - آن هم 
مرگي كه هنوز وجود ندارد- مي توانند خبر 
بسازند و نشر دهند، اما نمي توانند از حيات 
آن هم حياتي كه وجود دارد خبر بس��ازند و 
نشر دهند؟ آيا نمي توان گفت كه ما اينگونه 
تربيت شده ايم كه بيش��تر جذب سايه هاي 
تيره و تار زندگي شويم؟ و اگر در جامعه اي 
افراد دنبال اين خبرها نبودند، مثلًا اينگونه 
نبود كه آدم ها روزنامه ه��ا را به خاطر اخبار 
حوادث دنبال كنند، آيا آن رسانه و خبرنگار 
هم تعريف خ��ود را از حادث��ه و خبر عوض 

نمي كرد؟
پنج: نكته بس��يار مهم و كلي��دي كه وجود 
دارد اين اس��ت كه ما خب��ر را نبايد صرفاً در 
معناي روزمره آن ببينيم. بسياري از خبرها 
در اين عالم وج��ود دارد ك��ه در روزنامه ها 
نوشته نمي شوند يا در تلويزيون و شبكه هاي 
اجتماعي ممكن اس��ت آنها را پي��دا نكنيد. 
آنها در جان ه��اي آگاه هس��تند و در منابع 
ارزشمندي كه شايد در نگاه اول آن را كانون و 
مركز خبر نبينيم، اما چه كسي است كه نداند 
وقتي مثلًا قرآن مي گويد: فبش��رالصابرين: 
»بشارت بده به بردباران« اين خود به تنهايي 
يك خبر اس��ت كه: خوش به حال صابران و 
اينكه اگر بردباري كني از طرف خداوند به تو 
مژده و بش��ارت فتح خواهد رسيد يا آنجا كه 
مي فرمايد:»إنَِّ الذَِّينَ قَالوُا رَبنَُّا الَلّهُ ثمَُّ اسْتَقَامُوا 
لُ عَليَْهِمُ المَْلائكَِ��ةُ ألَا تخََافُوا وَلا تحَْزَنوُا  تتََنَزَّ
ةِ التَِّي كُنْتُمْ توُعَدُونَ / همانا  وَأبَشِْ��رُوا باِلجَْنَّ
آنها كه الل گفتند و سپس استقامت ورزيدند 
فرشتگان بر آنها نازل مي شوند كه نترسيد و 
اندوهي نداشته باشيد و آنها را به بهشتي كه 
وعده داده شده بش��ارت مي دهند يا  آنجا كه 
مي فرمايد:»ياَ أيَهَُّا الذَِّينَ آمَنُوا إنِ تنَصُرُوا الل 
ينَصُرْكُمْ وَيثَُبِّتْ أقَْدَامَكُمْ/ اي كساني كه ايمان 
آورده ايد اگر خداوند را ي��اري كنيد خداوند 
نيز شما را ياري خواهد كرد و قدم هاي شما 
را ثابت و استوار خواهد گردانيد.« يا آنجا كه 
مي فرمايد:»وَ مَن يتَّقِ الل يجْعَل لهَُّ مَخْرَجًا / 
و هر كس كه تقوا پيشه كند و پرهيزگار باشد 
خداوند براي او راه خروجي قرار خواهد داد.« 
آيا اينها خبر نيست؟ اينكه خداوند بگويد اگر 
كسي اهل پرهيز باشد راهي براي عبور از بن 
بس��ت ها براي او در نظر گرفته خواهد ش��د 
خبر نيس��ت؟ در ميان همه اين تلخي هايي 
كه ممكن است ما را احاطه كرده باشد ما اگر 
جان آگاهي داشته باشيم به خبرهاي خوب 
و بشارت هاي نو به نو هم خواهيم رسيد. آيا 
اين بشارت نو به نو از جانب پروردگار نيست 
كه: »و من يتوكل علي الل فهو حسبه / وقتي 
كسي به خدا توكل كند آيا اين توكل براي او 
بس نخواهد بود؟« و به تعبير حافظ گر تو را 

نوح است كشتيبان ز طوفان غم مخور. 
و به تعبي��ر يك��ي از عرفا اگر يك ش��خص 
ثروتمندي وسط يك بحران و گرفتاري به تو 
قول دهد كه گرفتاري تو را حل خواهد كرد 
آيا تو دلگرم نخواهي شد و آيا خداوند كمتر از 
يك شخص ثروتمند است؟ و آيا بشارت هاي 
او به اين وضوح جان هاي م��ا را از غصه ها و 
تلخي ها و بي جان افتادن در تور خبرهاي بد 
نجات نخواهد داد؟ مسلماً اين اتفاق براي ما 
خواهد افتاد، اگر ما حقيقتاً به چشم يك خبر 

به اين آيات نگاه كنيم. 

ما را ماهي آب هاي شور و تلخ تربيت كرده اند
 كاش خبرهاي خوب خدا را

 باور مي كرديم

نگاه

   محمد مهر
وقتي فيلم كوتاه پنج دقيقه اي از زندگي یك معلم 
كانادایي را براي همسرم مي فرستم واكنش او این 
اس�ت: »این آدم فرشته اس�ت« و من به این فكر 
مي كنم ك�ه آیا در ای�ران ما از ای�ن معلم ها وجود 
ندارد؟ چش�م بس�ته مي توانم بگویم ك�ه فراوان 
هستند، اما ما چرا زندگي آنها را تبدیل به فيلم هاي 
كوتاه نمي كنيم؟ چرا این كار باید صورت گيرد؟ به 
خاطر اینكه ما و رسانه هاي ما عادت كرده ایم صرفاً 
روي خبرهاي بد متمركز شویم، خبرهایي كه این 
روزها همه م�ا را احاطه كرده خبره�اي تاریك و 
مأیوس كننده اس�ت، از خبر غرق شدن كشتي تا 
وعده رسيدگي به زلزله زده ها و چادرخوابي برخي 
از آنها در شب هاي زمستان، از بيكار شدن كارگران 
واحدهاي صنعتي تا تجمع مالباختگان مؤسسات 
مالي و اختلاس هاي مكرر در دستگاه هاي مختلف 
كش�ور تا بذل و بخش�ش اموال عموم�ي در فلان 
دستگاه و حقوق ها و دریافتي هاي نجومي و وجود 
مدی�ران دوتابعيتي، هر كدام از ای�ن خبرها براي 
اینكه ذهنيت ما را نسبت به حال و آینده تيره و تار 
كند كافي است، اما چه كسي در این كشور مسئول 
اس�ت كه روي خبرهاي خوب كار كند؟ مي ش�ود 
گفت كس�ي مس�ئوليتي در این زمينه نپذیرفته 
اس�ت چون تعریف ما از خبر، چالش ها و چاله ها و 

بيراهه هاست. 
      

  طرز تهيه یك قهرمان ملي در5دقيقه
به محتواي آن پنج دقيقه اي ك��ه در آن فيلم كوتاه ارائه 
شده توجه كنيد تا قضيه روشن تر شود. فيلم اينگونه و از 
زبان مگي مك دانل معلم يك شهر كوچك در كانادا آغاز 
مي شود:»هر زمان با دانش آموزانم كار مي كنم تمام هدفم 
اين است كه هر آنچه براي تسلط پيدا كردن بر سرنوشت 
نياز دارند برايش��ان فراهم كنم. اسم من مگي مك دانله 
و در س��الويت كانادا تدريس مي كنم. مفهوم معلم بودن 
در شهري مثل سالويت بس��يار گسترده تر از معلم بودن 
در ش��هرهاي بزرگي مثل مونترال و تورنتو است. وقتي 
يك معلم در شهري كوچك مثل س��الويت كار مي كند 
اين شانس را دارد كه رابطه اي صميمانه با دانش آموزان و 

اعضاي جامعه محلي برقرار كند.«
در اين قسمت از فيلم صدا و تصوير يكي از دانش آموزان 
او را مي بينيم كه مي گويد:»اكثر همسن و سال هاي من 
سراغ مگي مي روند چون به او اعتماد دارند براي همين 
من فكر مي كنم مگي ش��خص ارزشمندي براي منطقه 

ماست.« 
و دوباره به صدا و تصوير معلم برمي گرديم كه مي گويد: 
»اكثر مشكلات مردم در سالويت ريشه در تاريخ استعمار 
دارد. به همي��ن دليل اينجا جوانان با مش��كلات روحي 
و رواني زيادي مواجه مي ش��وند. اينجا تماشاچي مرگ 
دانش آموزان بودن براي من تبديل به كاري طاقت فرسا 
شده بود و هرگز دلم نمي خواهد در مراسم ختم يكي از آنها 
شركت كنم. من  اينجا به عنوان يك معلم از برنامه هايي 
استفاده مي كنم كه استواري و اميد را در بچه ها تقويت 
كرده و اعتماد به نفسش��ان را افزايش مي دهد و آنها را از 
فكر كردن به خودكش��ي دور مي كن��د. كلاس درس ما 
پروژه محور است، به اين معنا كه آزادي زيادي به بچه ها 
مي دهم. مثلًا امسال سعي كردم پروژه هاي هنري زيادي 
را در كلاس اجرا كنم تا بچه ها بتوانند افكار منفي شان را 
بروز دهند. ما از چهار سال پيش پروژه اي را اجرا مي كنيم 
به نام »دانش آموزان به هم غذا مي دهند«. هر روز يكي از 
بچه ها وظيفه دارد ميان وعده سالمي براي همه بچه هاي 
كلاس درس��ت كند. اينجا تعداد زيادي از دانش آموزان 
مشهور به رفتارهاي خش��ونت آميز، آزار همكلاسي ها و 
فرار از مدرسه بودند و من سعي كردم با انجام اين پروژه ها 

احساس تعلق آنها را به جمع افزايش دهم.« 
در اين بخش از فيلم يكي از همكاران او مي گويد:»مگي 
متخصص ايجاد فضايي آزاد براي آموزش است. او يكي از 
دانش آموزاني كه بيشترين دردسرها را براي مدرسه به 
وجود آورده بود به دانش آموزي تبديل كرد كه بيشترين 
نفع را به مدرسه مي رساند. نگاه آزادانه مگي به آموزش، 

به بچه ها انگي��زه مي دهد كه بر مش��كلات زندگي غلبه 
كنند.« 

دوباره صدا و تصوير معلم را مي شنويم كه مي گويد:»من از 
مهدكودك و همكاري شان با بچه ها خيلي ممنونم، چون 

يك همكاري پرثمر براي هر دوي  آنهاست.« 
و موضوع با صحبت هاي مس��ئول مهدكودك مدرس��ه 
روشن تر مي شود:»بدون كمك مگي و دانش آموزانش كار 
من در مهدكودك لنگ مي ماند. ما داريم به آنها آموزش 
مي دهيم چگونه از بچه ها پرس��تاري كنند و بتوانند در 

آينده مربيان خوبي براي مهدكودك باشند.« 
و دوباره به سمت معلم برمي گرديم:»بچه ها دارند اعتماد 
به نفسشان را تقويت مي كنند. با اين كار تأثير زيادي روي 
جامعه خودش��ان مي گذارند و مي فهمند كه مي توانند 
چقدر ارزشمند باش��ند. من هميش��ه اعتقاد زيادي به 
ورزش و فعاليت بدني به عنوان وس��يله اي براي افزايش 
مقاومت جوان ها داش��تم و الان در سالويت دارم هر روز 
نتيجه اش را مي بينم. ورزش كردن فقط براي س��لامت 
بدني نيس��ت. اينجا م��ن مي بينم كه بچه ه��ا با ورزش 
كردن چه پيش��رفت هايي مي كنند. زماني ك��ه با گروه 
دونده هاي مدرسه كار مي كنم اصطلاحي را زياد به كار 
مي برم:»وقتي خودت تنهايي شروع به دويدن مي كني 
مي توني خيلي سريع پيش بري ولي وقتي با بقيه شروع به 
دويدن مي كني مي توني خيلي عادلانه پيش بري« بعضي 
بچه ها كه به كلوب دوندگي ما پيوسته اند سيگار كشيدن 
را ترك كرده اند، بعضي از آنها ديگر ماري جوانا نمي كشند. 
بعضي ه��ا هم كه ترك تحصي��ل كرده بودن��د دوباره به 
مدرسه برگشته اند. بعضي بچه ها به من مي گويند حالا 
وقتي به خودكش��ي فكر مي كنند چي��زي دارند به نام 
دويدن و ورزش كردن كه مي توانند به واس��طه آن افكار 

منفي را از خودشان دور كنند.« 
و صدا و تصوير يكي از دانش آموزان را ب��ه عنوان گواه و 
شاهد اين حرف هاي معلم مي شنويم:»مگي فقط معلم 
من نيس��ت، راهنماي من در زندگي ام اس��ت. او تبديل 
به يكي از اعضاي فاميل من ش��ده و م��ن به خاطر همه 
كارهايي كه براي من، خانواده ام و ش��هرم انجام داده از 

او ممنونم.« 
و يكي ديگر از دانش آموزان مي گويد:»اگر مگي نبود من 

هيچ وقت نمي توانستم به كالج راه پيدا كنم.« 
و مادر يكي از دانش آم��وزان مي گويد:»م��ا بايد خيلي 
خوشحال باشيم كه مگي اينجا آمده چون دارد به جوان ها 
كمك بزرگي مي كند. مگي براي همه ما يك الگوست.« 

 عبارت پايان��ي و اميدبخ��ش و زيباي فيلم اين اس��ت: 
»مردم زيادي به اي��ن منطقه مي آيند و اين س��رزمين 

عجيب برايشان خيره كننده اس��ت، ولي چيزي كه من 
را تحت تأثير قرار داده اين اس��ت كه باور دارم بچه هاي 
من ش��فق قطبي واقعي هستند ) ش��هري كه اين معلم 
در آنجا تدريس مي كند نزديك قطب اس��ت و به خاطر 
نزديك بودن به قطب در آسمان اين منطقه شفق قطبي 
ديده مي شود(. من فقط براي اين، اينجا هستم كه موانع 
پيش روي اين شفق هاي قطبي براي درخشيدن را از ميان 

بردارم تا بتوانند زندگي ما را روشن كنند.«
  اميدهایي كه به واسطه این فيلم ها جان مي گيرد

شما به عنوان يك مخاطب وقتي چنين فيلمي را مي بينيد 
و لحظه به لحظه حرف هاي اين معلم،دانش آموزان و اوليا 
با نمايش تصاويري مستند از آن منطقه و مدرسه تأييد 
مي شود چه حسي داريد؟ وقتي معلم مي گويد كه من از 
ورزش به عنوان يك درمان براي دانش آموزان اس��تفاده 
كرده  و اعتماد به نفس آنها را بالا برده ام و همزمان تصاوير 
دانش آموزاني را مي بينيد كه روي برف ها دارند مي دوند 
و بخار از دهانشان بيرون مي آيد يا وقتي معلم مي گويد 
ما چهار سال اس��ت پروژه اي به نام »دانش آموزان به هم 
غذا مي دهند« را اجرا مي كني��م، تصوير دانش آموزي را 
مي بينيم كه براي همكلاس��ي هاي خ��ود دارد صبحانه 
درست مي كند و از آن طرف شما به عنوان يك كانادايي 
در پنج دقيقه اقناع مي شويد كه در كشور شما آدم هاي 
بزرگي هستند كه خيلي هم اسم و شهرتي ندارند، اما در 
گوشه اي از كشور به فكر ديگران هستند، بنابراين شوق 
و اميد زيادي در قلب ش��ما ايجاد مي شود، انگيزه اي در 
ش��ما پيدا مي ش��ود كه پس من هم مي توانم گوشه اي 
ديگر در جايي ديگر به اين كشور خدمت كنم و گرهي از 
كارهاي فروبسته بگشايم. اين كاري است كه رسانه ها در 
كشورهاي مختلف انجام مي دهند، اما ما متأسفانه قدمي 

در اين زمينه برنمي داريم. 
  وقتي همه چيز سياهي مي شود

به عنوان يك ايراني چ��ه به عن��وان توليدكننده و چه 
به عنوان مصرف كننده خبر، وقتي ما هم��واره زير آوار 
خبرهاي منفي و مأيوس كنن��ده قرار مي گيريم كانهّ در 
اين كش��ور جز ويراني و فس��اد هيچ چيز ديگري وجود 
ندارد و همه از ريز و درش��ت در حال دزديدن هستند و 
هيچ دستگاه سالمي وجود ندارد و همه چيز ويران شده 
و كسي كار نمي كند و كس��ي به فكر ديگري نيست، آيا 
احساس ناامني نمي كنيد؟ آيا احساس نمي كنيد هرچه 
زودتر از اين كشور بايد فرار كنيد و اگر مجبور به ماندن 
هستيد تأسف و حسرت نمي خوريد كه چرا نمي توانيد 
زودتر از اين ورط��ه رخت خويش را بيرون بكش��يد؟ و 
آيا اتفاقي كه امروز در افكار عمومي اي��ران افتاده و گاه 

نارضايتي ها بسيار بالاس��ت، آيا به خاطر اين نيست كه 
ما با دس��ت خودمان تصاويري كاملًا س��ياه از جامعه و 
نابس��اماني هايش ارائه مي كنيم؟ در اينكه در كشور ما 
نابس��اماني هاي اقتصادي، اجتماعي و فرهنگي زيادي 
وجود دارد ترديدي نيست و كسي دنبال اين نيست كه 
مثلًا فساد موجود در دس��تگاه هاي كشور را ماستمالي 
كند و روي اين فس��ادها نقاش��ي هاي رنگارنگ بكشد 
تا ديده نش��ود، اما وقتي ما تمام تصويرهايي كه از يك 
كش��ور ارائه مي كنيم معطوف به چالش هاس��ت و هيچ 
تصويري از خدمت در سطوح مختلف ارائه نمي شود كانهّ 
هيچ انسان همنوع دوستي در اين كشور وجود ندارد و 
هيچ كارگر مبدع و خلاق و وطن دوستي نيست و هيچ 
مديري در هيچ سطحي به منافع ملي ما فكر نمي كند، 
هيچ كارآفرين و توليدكننده اي در اين كش��ور نيست و 
هيچ معلمي با شوق و ابتكار به دانش آموزان خود درس 
نمي دهد و هيچ دانشمند و محقق و پژوهشگر تراز اول 
و قابل معرفي در س��طح بين الملل وج��ود ندارد، در آن 
صورت ماحصل اين نوع خبرنويس��ي ها و خبرسازي ها 
اين مي ش��ود كه ما از مليت و از فرهنگ و از بودن خود 
منزجر و شرمنده باش��يم و از اينكه در چنين كشوري 
زندگي مي كنيم كه مديران آن جز به اختلاس و دزدي 
فكر نمي كنند و مردمش جز ب��ه بزه، از بودن خود حس 

بدي را تجربه كنيم. 
  تحقير ایراني بودن در فایل هاي 3،2 دقيقه اي

 به شبكه هاي اجتماعي نگاه كنيد. شبكه هاي اجتماعي 
پر اس��ت از فايل هاي ويدئويي دو، س��ه دقيقه اي كوتاه، 
اما با تدوين و تصويربرداري حرفه اي كه در فلان كشور 
اينگونه زندگي مي كنند و م��ا اينگونه زندگي مي كنيم. 
ببينيد اگر در فلان كش��ور اينگونه به حيوانات و محيط 
زيست احترام مي گذارند در كش��ور ما اينگونه حيوانات 
را س��لاخي مي كنند - تو گويي كه در اين كش��ور مردم 
كار ديگري جز كشتن حيوانات ندارند- كه اگر در فلان 
كشور اينقدر در مترو كتاب مي خوانند، در متروهاي ما 
ملت همه سر در گوشي هايشان است. اگر در فلان كشور، 
نماينده هايش اينگون��ه با حرارت از حق��وق ملت دفاع 
مي كنند در كشور ما همه نماينده ها خوابند - تصويري از 
خواب يك يا چند نماينده در مجلس ضميمه آن مطلب 
مي شود-  كه اگر در فلان كشور يك پروژه را در يك هفته 
تمام مي كنند در كشور ما همان پروژه در همان ابعاد 10 
سال طول مي كشد به بهره برداري برسد و البته اغلب اين 
قياس هايي كه صورت مي گيرد ناش��يانه و غير حرفه اي 
است - گرچه برخي از آنها هم واقعيت جامعه و مناسبات 
ماس��ت- اما تأثير اجتماعي و فرهنگي خود را در اذهان 
مي گذارد و نتيجه اين مي شود كه باز شما اين احساس را 
داري كه ما چقدر بد و حال به هم زن هستيم، در صورتي 
كه ترديد نداريم اين نوع محتواسازي هاي فرهنگي كاملًا 

جهت دار است. 
  چه زمان، م�وج خبرهاي خوب در ای�ران آغاز 

مي شود؟
پرسش��ي كه يك بار ديگر مي توان مطرح كرد اين است 
كه مسئول خبرهاي خوب در اين كشور چه كسي است؟ 
رسانه هاي رسمي به خاطر نوع تربيت و ذائقه اي كه دارند 
احتمال كمي دارد كه دنبال خبرهاي خوب باشند، حتي 
چه بسا به خاطر استيلاي بدبيني كه در ما وجود دارد، اگر 
خبر خوبي ببينيم كه مثلًا در گوشه اي كسي كار بزرگي 
را انجام داده بگوييم كه دروغ است، يا نه، كاسه اي زير نيم 
كاسه اس��ت و طرف دارد خودش را براي نماينده شدن 
آماده مي كند يا اينكه مي گوييم ط��رف را مطرح كنيم 
ديگر نمي توانيم پايينش بياوريم يا چه تضميني دارد كه 
در آينده خراب نشود يا مدرك سوئي عليه او پيدا نشود. ما 
تا زماني كه نتوانيم از اين موانع ذهني براي مطرح كردن 
الگوهاي خوب بگذريم مطمئن باشيد كه خبرهاي خوب 
هم در اين كشور س��اخته نخواهد شد، اما اگر سعه صدر 
در ما نهادينه ش��ود و نگاه تنگ نظرانه اي به اطراف خود 
نداشته باشيم و منافع خود را چنان تنگ نظرانه تعريف 
نكنيم كه طرح الگوهاي خوب را تهديدي براي منافع و 
بقاي خودمان تصور كنيم در آن صورت ما نيز شاهد آن 
خواهيم بود كه موج خبرسازي هاي خوب در اين كشور 

آغاز شود. 

سبك اطلاع رساني

س�عه صدر در م�ا نهادینه ش�ود و نگاه 
تنگ نظران�ه اي به اطراف خود نداش�ته 
باشيم و منافع خود را چنان تنگ نظرانه 
تعری�ف نكنيم كه ط�رح الگوهاي خوب 
را تهدیدي براي مناف�ع و بقاي خودمان 
تصور كني�م در آن صورت ما نيز ش�اهد 
آن خواهيم بود كه موج خبرس�ازي هاي 
خ�وب در ای�ن كش�ور آغ�از ش�ود

 خبر خوب منقرض شده است!
چرا فقط صياد خبرهاي بد هستيم؟

اینك�ه خداوند بگوید اگر كس�ي 
اهل پرهيز باشد راهي براي عبور 
از بن بست ها براي او در نظر گرفته 
خواهد ش�د خبر نيست؟ در ميان 
همه این تلخي هایي كه ممكن است 
ما را احاطه كرده باشد ما اگر جان 
آگاهي داشته باش�يم به خبرهاي 
خوب و بش�ارت هاي نو ب�ه نو هم 
خواهيم رس�يد. آیا این بشارت نو 
به نو از جانب پروردگار نيست كه: 
»و من یتوكل علي الله فهو حسبه / 
وقتي كس�ي به خدا توكل كند آیا 
این توكل براي او بس نخواهد بود؟«

ما خب�ر را نباید صرف�اً در معناي 
روزم�ره آن ببينيم. بس�ياري از 
خبره�ا در این عالم وج�ود دارد 
كه در روزنامه ها نوشته نمي شوند 
آنه�ا در جان هاي آگاه هس�تند


